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Kommuneqarfik Sermersooq 
Isumaginninnermut suliffeqarnermullu ingerlatsivik 
Forvaltningen for Velfærd og Arbejdsmarked 

Ulloq / Dato: 28-02-2020 
Sags nr.: 40.00-A00-3-17 
Sull. / Sagsbeh.: lajk 
Dir. tlf.: 368034 
Mail: SI@sermersooq.gl 

 

 

  

Referat af møde i Ældrerådet 
 

Tid: onsdag d. 27. november 2019 kl. 11.00 - 13.00 
Sted: Imaneq 34, 2. sal – Isak´s kontor 

 

Deltagere: 

Laannguaq Lynge, formand 

Søren Joelsen, næstformand 

Loritha Henriksen, medlem 

Bodil Karlshøj Poulsen, medlem 

Isak N. Kleist, Direktør for Velfærd og Arbejdsmarked 

Arnannguaq H. Christensen, Fagchef for Ældreområdet 

Lars Jørgen Kleist, Sekretær for Ældrerådet referent 

 

 

Deltog ikke til mødet: 

Jonas Napaattooq, medlem 

 

Afbud: 

 

 

Dagsorden: 

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden ved formand Laannguaq Lynge 

Formanden Laannguaq Lynge bød velkommen til mødet. 

 

2. Godkendelse af sidste mødes referat – den 28. august 2019 

 

Beslutning:   

Godkendt.  

 

3. Gensidig orientering 

V/Fagchef for ældreområdet – Arnannguaq H. Christensen 
 
Status:  
- Vil afvente med at komme med kommentering af rapport fra Statens institut for 

Folkesundhed. Anbefalingerne følges tæt. 
- Der er igangsat forskellige tiltag for Alderdomshjem, Ippiarsuk. For hjemmehjælpere er der 

igangsat kurser. 
 
Laannguaq Lynge 

- Formanden for Ældrerådet har to gange fået opringning fra Landsdækkende avis 
Sermitsiaq, omkring hvad Ældrerådet mener om forslag til ændring af alderspension. 
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- Loritha Henriksen og Bodil K. Poulsen har fulgt med i debatten. De mener at Politikerne er 
løbet fra deres løfter idet grundbeløbet kun stiger med lidt over 60 kr. hvilket ikke er højt 
nok.  

 
4. Opfølgning fra sidste møder: 

 

Vedr. pensioner for Alderspensionister 

Informationsmateriale/Folder 

 

Regulering af vejledende rådighedsbeløb 

Ældrerådet har under sidste møde ved formand afsendt et brev med anbefaling til Udvalg for 

Velfærd og Arbejdsmarked om, at man pristalsregulerer det vejledende rådighedsbeløb for 

enlige og ægtepar, som ikke har været pristalsreguleret siden 2008. 

 

Status: 

Fagchef Cecilie V. Schierbeck inviteres til dette punkt.  

 

Beslutning: 

Taget til efterretning.   

 

Ældrerådets besøg i Pilutaq den 7. marts 2019 

Ældrerådet ønsker status for tiltag fra forvaltning for Velfærd og Arbejdsmarked der er igangsat 

efter besøget.  

 

 

Status: 

- Det forventes at  ny leder ansættes pr. 01.01.2020. 

- Brugerne af PILUTAQ er tilfredse med den måde det kører på nu.  

 

Kvalitetsstandarder for både Ippiarsuk og PILUTAQ. 

Man er nu i gang med at evaluere kvalitetsstandarder for både Ippiarsuk og PILUTAQ. 

 

Ældrerådet ønsker at foretage opfølgende besøg. 

  

 

Ældrerådets møde med Nuummi Utoqqaat Peqatigiiit den 11. september 2019 

Ældrerådet har holdt et informationsmøde med Nuummi Utoqqaat Peqatigiiit den 11. 

september 2019.  

 

Bilag:  

Referat fra møde mellem Ældreråd og Ældreforening. 

 

Status: 

- I mødet deltog flere menige medlemmer. Ældrerådets ønske er, at man fremover holder 

møde med Ældreforeningens bestyrelse og ikke med samtlige medlemmer. 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

Ældrerådets møde med Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked den 17. september 2019 

Blok 10 Værested: 
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Blok 10 Værestedet er midlertidigt lukket grundet renovering, og der ønskes en formel aftale for 

benyttelse af PILUTAQ for også Nuummi Utoqqaat Peqatigiits medlemmer. 

 

Nuummi Utoqqaat Peqatigiit og Ældrerådet har fremsendt fælles skrivelse til både formanden 

for Udvalg for Børn og Skole Michael Rosing og formanden for Udvalg for Velfærd og 

Arbejdsmarked Inge Olsvig Brandt med kopi til Borgmester Charlotte Ludvigsen. 

 

Forvaltning for Velfærd og Arbejdsmarked har den 28. oktober 2019 svaret.  

 

Bilag: 

Referat Ældrerådet og Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked møde 17. september 2019 

 

Status: 

Isak N. Kleist -  Direktionen har udsat drøftelser mht. Værestedet for ældre i Blok 10. 

direktionen har tilkendegivet at det er ønskeligt, at man flytter ud af blok 10, da der ikke er de 

nødvendige faciliteter for alle brugere. Dette tages op i direktionen til januar 2020. 

 

Man har truffet beslutning om at man i fremtiden vil bygge et brugervenlig Ældrecenter. 

Direktionen har sat en anlægsplan for 10 år. 

  

Bodil K. Poulsen -  Hvad er status på Tuujuk byggeriet. De ældre havde en forventning om, at 

man også kunne få brugervenlige lokaler. Eks. har ICC lejet sig ind i stueetagen. 

 

Loritha Henriksen - nævnte at de Ældre var med i planerne også ift. workshop man kørte for 3-

4 år siden i PILUTAQ. Hvor er den plan? 

 

Loritha Henriksen – Ældrerådet har ved tidligere møder også ønsket at der må være en 

tilsynsførende/lederen til et Værested. Tilsynsførende/lederen vil bl.a. står for åbning og 

lukning af Værestedet. 

 

 

Beslutning: 

Isak N. Kleist – vil undersøge ovenfornævnte spørgsmål. 

 

 

Ældrerådets anbefaling til Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked for etablering af 

Ældrecenter. 

Ældrerådets anbefaling til Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked for etablering af nyt 

Ældrecenter i Nuuk. 

 

Status: 

Arnannguaq H. Christensen informere om status. 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

 

Ældrerådets ønske om at der laves et forskningsbaseret undersøgelse over 

ældreflugten til Danmark. 
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Ældrerådets anbefaling til Kommunalbestyrelsen er, at der laves en forskningsbaseret 

undersøgelse over ældreflugten til Danmark. Hvad vil man gøre? 

 

Status: 

 

 

Beslutning: 

Ældrerådet har ønsket at der laves en forskningsbaseret undersøgelse over ældreflugten til 

Danmark. Men da, der nu er udkommet rapport om dette, vil det ikke længere være aktuelt 

idet, analysen af Ældre menneskers liv og helbred i Grønland, lavet af Statens Institut for 

Folkesundhed, belyser hele området. 

 

Når oversættelsen udkommer sendes den ud til medlemmer af Ældrerådet og til alle 

foreningerne i Kommuneqafik Sermersooq. 

 

 

Ældrerådets ønske om præcisering af talesproget – ” De ældre er kun udgifter for 

samfundet”  

Ældrerådet ønskede til mødet at få talesproget – ” De ældre er kun udgifter for samfundet” og 

”ældrebyrden” til livs overfor Udvalget fordi, mange ældre ikke føler sig værdsat – ved brug af 

det talesprog.  

 

Beslutning: 

Udvalget ønskede at afvise dette talesprog – og mente at det måske var en misforståelse. 

Ældre er værdifulde mennesker, og som har arbejdet hårdt for at vi har nået vores stade i 

samfundet. 

 

Ældrerådets ønske at få undersøgt om ældre/foreninger kan få tilskud til udlandsrejser. 

Ældrerådet ønskede at få undersøgt om ældre/foreninger kan få tilskud til udlandsrejser. 

      Forvaltning for Velfærd og Arbejdsmarked vil undersøge hvilken støtte muligheder kommunen 

      har til disse aktiviteter/rejser.  

 

Status: 

Man har mulighed for at søge til kommunen som forening. Ligeledes er der mulighed for at 

søge enkeltvis, til kommunens rejselegat.  

 

Beslutning: 

Akannguaq Lennert under Sundhed og fritidsafdelingen i Forvaltning for Børn og Skole 

tilspørges for hvem der har ret til søge om rejse tilskud mv.  

 

Ældreforeningen – henvises til at rette henvendelse til Kommunen. 

 

Ældrerådet er råd for hele Kommuneqarfik Sermersooq. Derfor vil Ældrerådet anbefale 

at Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked til et udvalgsmøde drøfter mulighed for at nå 

alle byerne og holde møder med ældre i resten af valgperioden 2017-2021. 

 

Ældrerådet er råd for hele Kommuneqarfik Sermersooq. Derfor vil Ældrerådet anbefale at 

Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked til et udvalgsmøde drøfter mulighed for at nå alle byerne 

og holde møder med ældre i resten af valgperioden 2017-2021.  

 

Status: 
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- Der kan søges om rejseudgifter til Lokaludvalget.  

- Hvad er tidsplanen? 

- Hvor vil man tage hen? 

- Der skal udarbejdes et budget for rejsen – LAJK. 

 

Beslutning: 

Ældrerådet besluttede at der laves et budget og sender ansøgningerne til Lokaludvalgene i de 

respektive byer under Kommuneqarfik Sermersooq.   

 
5. Statistikker på ældreområdet (fast punkt): 

Demenstal oktober 2019 
 
Bilag: 
Demens_overblik_oktober 2019 
Demenstal Oktober 2019_DK 
 
 
Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

6. Rapport fra forsknings- og udviklingsprojektet Arktisk Aldring til drøftelse i Ældrerådet 

Ældrerådets medlem Bodil K. Poulsen ønsker at det netop udkomne rapport fra forsknings- og 

udviklingsprojektet Arktisk Aldring drøftes i Ældrerådet. 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 
7. Demensstrategi 

Kommuneqarfik Sermersooq vil udarbejde en demensstrategi. 
 
Status: 
Der arbejdes med demensstrategien og Ældrerådet vil også blive inddraget i arbejdet. 
  

8. Informationsmateriale fra Myndighed – Foreløbig_Udkast Info_pensionister 

Myndighedsområdets har nu udarbejdet udkast til informationsmaterialer for kommende 

pensionister. Ældrerådet bedes tilse revideret indhold og fremkomme med anbefalinger.  

 

Bilag:  

Foreløbig_Udkast Info_pensionister 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

Informationsmaterialet korrektur læses og gøres færdigt til lancering.  

 

 

9. Ældrerådets offentlig møde den 19. september 2019.  

Ældrerådet havde offentligmøde den 19. september 2019 i Forsamlingshuset. 

Det offentlig møde blev arrangeret sammen med Udvalg for Velfærd og Arbejdsmarked, og....?  

 

Bilag: Udkast Info_pensionister 

Referat af borgermødet vedlægges. 
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Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

10. Årshjul 

Årshjul er udkast til tidspunkter for hvornår Ældrerådet holder møder i året 2020 

 

Bilag: 

Årshjul 2020_UDKAST_DK 

 

Beslutning: 

Godkendt med ændringer. 1. møde skal være den 12. februar 2020. 

 

 

11. Ældreflugten til DK 

Bilag: 

Grønlandsstatistik – grl/dk 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

12. Eventuelt 

Der undersøges om Værestedet i Qeqertarsuatsiaat åbner 1.1. 2020. Der undersøges om 

Ældrerådet kan deltage til åbningen og samtidig under opholdet holde et borgermøde om 

Ældrerådets arbejde. 

 


